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Před městskou konferencí KSČM 

Vážené soudružky, soudruzi, příznivci, 

v listopadu na svém jednání vyhodnotí na městské 

konferenci brněnští komunisté svou práci a stanoví si 

úkoly pro příští období let 2024 a 2025. Funkci 

předsedy městského výboru vykonávám  od počátku 

letošního roku. Po neúspěchu v komunálních volbách 

a tedy ztráty značného počtu zastupitelů hledal MěV 

jiné způsoby, jak přispět k pomoci občanům našeho 

města. Za všechny zmíním především spolupráci se 

spolkem Akátky při zřízení výdejny potravin, 

oblečení a dalšího zboží potřebným spoluobčanům. 

Zde právem patří poděkování soudružkám z 

Levicového klubu žen a předsedovi spolku Akátky p. 

Duroňovi. S jeho jménem je spojeno i úsilí věnované 

vytvoření ubytovny pro občany v bytové tísni v 

budově MěV. Nelze nezmínit i pronajatí prostor pro 

výuku střední soukromé školy TRIVIS především 

díky iniciativě s. Říhy za významné pomocí dalších 

mladých členů (bratři Navrátilovi, Jirka Králík. Pavel 

Valach, Tomáš Fráňa a další v rámci úklidových, 

stěhovacích a jinak fyzicky náročných pracích). 

Jako úspěšné, můžeme hodnotit i další věci. Podařilo 

se navázat spolupráci se skupinkou Mladých marxistů 

a máme v plánu zřídit zde buňku Ne základnám. 

Připadá mi podivné že si neustále stěžujeme že 

nemáme mladé ale tohle je přece základem, v těchto 

skupinách mladí jsou. Podobnou práci hodnou obdivu 

dělá. i s. Václav Fišer který se z několika nezávislými 

skupinami schází, jde například o svícení za mír. 

Mám radost, že jsme aktivní i na mimo stranické 

půdě. A věřím že toto nám bude ku prospěchu. Vždyť 

jsme zde pro lidi. 

Pokud se týká úkolů pro příští období, půjde o 

pokračování a rozvíjení současných forem práce a 

samozřejmě, a to především, o podíl na co nejlepších 

výsledcích strany ve volbách do Evropského 

parlamentu a do zastupitelstva Jihomoravského kraje. 

Vím z vlastní zkušenosti, že to bude nekonečná práce. 

A s agitací bychom měli začít už teď. Co se týká 

voleb do Euro parlamentu, je potřeba maximálně 

podpořit našeho kandidáta a udělat vše pro to aby byl 

zvolen. Mimořádné zasedání ústředního výboru na 

konce měsíce rozhodne o způsobu účasti KSČM v 

těchto volbách. 

Pokus se týká krajských voleb, bude se touto 

problematikou zabývat prosincová krajská konference, 

která se vyjádří i k otázce možné koalice pro tyto 

volby. Na nás bude, příslušné závěry konference ze 

všech sil podpořit. Jsme hrdá strana, hrdí komunisté. 

A za to se nikdy nesmíme stydět. Přestaňme se 

schovávat a začněme bojovat. Pro občana a za něj. Za 

sebe a za soudruhy, které znám a pokud budou na 

kandidátce? Mohu slíbit, že udělám vše aby se naši 

kandidáti do zastupitelstva dostali. Udělám vše pro to. 

Aby naše strana dosáhla co nejlepších výsledků nejen 

ve volbách. Aby naše Brno bylo příkladem. 

Pracujeme jen pro lidi. A hlavně pro ty co to potřebují! 

   Jiří FAZOR, předseda MěV   
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105-té výročí ČSR uctili i komunisté 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Také brněnští komunisté uctili u pomníku TGM 

na Komenského náměstí vzniku ČSR a u pomníku 

dr. Eduarda Beneše před Právnickou fakultou.  

Kytici k soše prvního prezidenta republiky položili 

Anna Štofanová a Martin Říha.    

             Foto Tibor DÁVID, (vž) 

 
105. výročí založení Československé republiky uctili v Brně v sobotu u soch prezidentů republiky T. G. 

Masaryka a Eduarda Beneše představitelé Brna, Jihomoravského kraje, zahraničních konzulátů, 

vysokých škol, státních orgánů a institucí, politických stran i občané. 

Projev přednesl 1. náměstek brněnské primátorky 

René Černý. S dopisem od Kataríny Zavadské z 

Ústavu státu a práva Slovenské akademie věd 

vystoupil šéf Činohry Městského divadla v Brně 

Stanislav Slovák. O hudební vystoupení se postarala 

Vojenská hudba z Olomouce. Přítomní vyslechli 

myšlenky prezidenta - osvoboditele TGM a položili k 

jeho soše kytice a věnce. Náměstek Černý při 

připomínce historických okamžiků vzniku ČSR uvedl, 

že řízení metropole Moravy převzal vládní komisař z 

německých rukou až 5. listopadu 1918. První český 

starosta byl sociální demokrat a jeho dva náměstci i 

zastupitelstvo nastoupili do funkce až po 

opakovaných volbách v únoru 1920, tedy až 16 

měsíců po říjnu 1918. Mezitím, už 16. dubna 1919, 

vzniklo Velké Brno připojením 23 předměstských 

většinou českých obcí k Brnu, kde většinu tvořili 

němečtí obyvatelé. Tím vzrostl počet lidí žijících v 

Brně ze 130 000 na 210 000 osob s převahou Čechů. 

Jeho správa musela nutně řešit urbanistické problémy. 

To přineslo rychlý nástup moderní funkcionalistické 

architektury, která Brno proslavila. 

Herec Stanislav Slovák z dopisu Kataríny Zavadské 

citoval, že vznik obdivuhodného státu 

Československa si připomínají 28. října lidé v 

Čechách, na Moravě, Slovensku i na Podkarpatské 

Rusi. Pravnuci a prapravnuci tehdejších činitelů 

vzpomínají na zakladatele ČSR - na TGM, na 

Eduarda Beneše a Milana Rastislava Štefánika s 

úctou a láskou. V první řadě proto, že to byli slušní a 

čestní lidé. Všichni tři neměli život jednoduchý. 

Nejtěžší pro ně bylo, že v politickém životě se museli 

rozhodovat často zcela sami. Byla to např. 

Masarykova cesta do Ruska na počátku bolševické 

revoluce nebo jeho práce na Washingtonské deklaraci 

r. 1918, kdy byl Beneš v Paříži a Masaryk 

organizoval v Rusku novou československou armádu 

- legie. Nakonec se jim jejich plány podařily. Přitom 

nenávistných, závistivých a odmítavých řečí a jednání 

vůči těmto lidem bylo víc, než proti komukoliv 

jinému. Masarykovi dokonce vymýšleli šlechtické 

předky a Beneše nenáviděli  proto, že na své lidí ve 

funkcích měl vysoké pracovní nároky. Přes jejich 

časté pomluvy můžeme být na ně pyšní - zdůraznila 

Zavadská. 
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Vojenská dechovka pak zahrála u Masarykova 

pomníku oblíbenou píseň Ach, synku, synku... 

Další pietní akt se odehrával před Právnickou 

fakultou Masarykovy univerzity v Brně u pomníku 

prezidenta - budovatele Eduarda Beneše, která 

vznikla podle sochy Beneše před pražským 

Černínským palácem. Podnět k jejímu vzniku dala 

parta vlastenců okolo tehdejšího plukovníka Emila 

Bočka (který letos zemřel ve svých sto letech v 

hodnosti generála). Tehdejší pravicové vedení 

Magistrátu města Brna bylo zásadně proti postavení 

pomníku prezidentu Benešovi v Brně a odmítalo jeho 

instalaci povolit. Naopak se omlouvalo brněnským 

Němcům za jejich odsun v květnu 1945 do Rakouska 

z rozhodnutí vítězných mocností Spojenců. Vlastenci 

tři roky sháněli sbírkami peníze na sochu a povolení, 

kde ji umístit. Když už to nešlo jinak, pomník 

Benešovi se podařilo organizátorům "odstranit" z 

vnitřního města před Právnickou fakultu MU, ve 

které dostal Eduard Beneš v roce 1938 čestný 

doktorát. Jeho socha v životní velikosti na podstavci 

stojí na prostranství, kde byly za 2. světové války 

pěstitelské zahrádky. V budově Právnické fakulty 

sídlilo Gestapo a jeho zaměstnanci hnojili své 

výpěstky popelem z krematoria ze spálených českých 

vlastenců, popravených zastřelením nebo oběšením 

ve věznici ve studentských Kounicových kolejích.  

     Václav ŽALUD 

 

Malé zamyšlení Aleše Růčky na téma naší státnosti 

K tomuto téma mě přivedla řada názorů, jež lze volně sledovat na nejrůznějších webových stránkách. 

Těžko tyto názory formulovat jinak, proto je uvádím v původním znění. Těžko také s nimi polemizovat, 

i když i názory opačné, souznící s názorem mainstreamu jsou hojně zastoupeny. Takové však z 

pochopitelných důvodů neberu v úvahu. 

 

Začnu komentářem Jana Kellera, který vychází z 

eseje Ralfa Dahrendorfa, německého sociologa 

působícího v Británii, článek byl publikován v roce 

1964 v revue Daedalus, časopisu Americké akademie 

věd a umění. Přemýšlel jsem, které myšlenky vybrat, 

ovšem úcta k panu Kellerovi a rovněž skutečnost, že 

jeho komentář není příliš dlouhý jej uvádím v celé 

znění: 

„Smysl existence reprezentativní demokracie 

původně spočíval v tom, že ve volbách spolu 

soupeřily strany, které usilovaly o zachování 

existujícího řádu, a strany, které měly vůči tomuto 

řádu výhrady a snažily se do něj vnést něco nového a 

pokročilejšího. 

Dnes už takové soupeření neprobíhá. Tam, kde s 

konzervativně založenými politiky demokraticky 

soupeřili nejprve liberálové a později socialisté, zeje 

dnes velká prázdnota. Pokud reprezentativní vládnutí 

spočívá v soupeření mezi nehybností a změnou, pak 

je dnes demokracie v nebezpečí a jsou ohroženy její 

samotné základy. 

Ve všech evropských zemích zajisté působí 

socialistické strany. V některých z nich byly, či 

dokonce stále ještě jsou stranami vládnoucími. Je 

však férové říci, že většina z těchto stran je 

socialistická jen podle jména. V zemích, jako je 

Německo, Skandinávie, Nizozemí či Belgie už není 

možno pravici a levici od sebe odlišit. V dalších 

evropských zemích byl tento trend nastoupen. Ve 

volbách se každá politická strana prezentuje jako 

šance pro všechny. Pro většinu voličů už nejsou 

důležité programy stran, spory probíhají jen o osoby 

politiků, které jednotlivé strany nabízejí do vlády a do 

parlamentu. Studie volebního chování prováděné v 

evropských zemích hovoří o vzestupu počtu nestálých 

voličů, kteří své oblíbené strany ustavičně střídají. 

V této situaci roste vliv těch, kdo lobují za zájmy 

nejrůznějších menšin. Většina voličů totiž už nemá 

žádnou představu o svých ekonomických a 

politických zájmech, která by se dala nějak zohlednit 

v politickém rozhodování. Všichni mají společný jen 

odpor k autoritám a volání po co největším prostoru 

pro rozvoj svých individuálních tužeb, ať již jsou 

jakékoliv. To je patrně také důvod znovuožívání 

klasického liberalismu ve smyslu boje všech proti 

státu. Vlastní touha znamená pro lidi víc než vlastní 

zájem, vlastní osoba pro ně znamená víc než 

jakýkoliv program. 

Když smysl pro vzájemnou solidaritu ustupuje 

individuálnímu soupeření, má to řadu výhod jak pro 

jednotlivce, tak pro politický systém. Každý může 

jednotlivě usilovat o štěstí a politický systém už není 

ohrožován skupinami, které by chtěly společnost 

nějak změnit. Vláda je v takovém světě v podstatě 

zbytečná. Při absenci sil, které by přinášely něco 

nového, je vše v rukou byrokracie, která věci řídí, 

aniž by je hodlala jakkoliv měnit. V takovém světě se 

Parkinsonovy zákony stávají zákony takřka  

https://cs.wikipedia.org/wiki/Ralf_Dahrendorf
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přírodními, zcela imunními vůči lidským zásahům. V 

takové reprezentativní demokracii vlády pospávají a 

scénu ovládají úředníci. Cokoliv hloupého vymyslí, 

opakuje se pořád dokola a dokola. Stále větší počet 

lidí ztrácí o politiku zájem. Pokles zájmu o politiku 

býval v historii doprovázen nástupem autoritářství. Je 

zde jen jedna změna. V minulosti autoritářští vládci 

lidi od politiky odrazovali. Dnes naopak nezájem o 

politiku vytváří předpoklady pro nástup autoritářské 

vlády. Tento rozdíl však není tak velký, jak by se 

mohlo zdát". 

 S uvedeným korespondují i současné 

myšlenky dalších osobností, zabývající se současným 

stavem na naší politické scéně: V. Pilmaier uvádí: 

„Chybí mi bezpečnost státu, podpora domácí 

zemědělské a potravinové výroby, bezpečnost státu 

vnější a vnitřní, řešení vztahů vnějších a vnitřních, 

doprava, zdravotnictví, voda, půda, lesy, přírodní 

zdroje, finanční systém včetně pojišťoven, kontrolní 

instrumenty, legislativa atd.  

 Zaznamenal jsem i následující názor: „Myslím 

si, že máme mít strach z ministra vnitra Rakušana a z 

této vlády. A tohle je zase jedno z opatření, které to 

potvrzuje. Lidé, kteří jsou v těchto exponovaných 

funkcích, jako je ministr vnitra, ministr zahraničí či 

premiér, jsou pod obrovským tlakem. Jsou pod 

obrovským tlakem právě Bruselu. A západních 

partnerů, kteří vlastně říkají, podívejte se, my jsme 

hrozně rádi, že máme konečně v Česku, řekl bych ano, 

že máme, ne že v Česku je, že máme v Česku 

demokratickou vládu, to znamená naši vládu.“ 

 Radim Valenčík pak uvádí: „Riziko nejbližšího 

období: Vláda dělá politiku nejen destrukce a 

zbídačení lidí. Aniž by si to možná uvědomovala 

(připomínám, že se jedná o vládu intelektuálně i 

morálně vyprázdněných jedinců, kteří se nechají 

řídit pokyny cizí moci, aniž by jim docházely 

důsledky jejich konání), připravuje následující 

situaci: Až lidé skutečně pocítí bídu, tak je potřeba 

odpor zdrtit představou, že změny jsou nevratné. Tak, 

aby se dostali do stavu letargie.“ 

 Jsem toho názoru, že se tak pomalu 

propracováváme k myšlenkám obsažených v 

úvodním komentáři Jana Kellera. Ba co víc, stále 

naléhavěji si uvědomujeme útoky na suverenitu naší 

země i vlastní národní identitu. Začalo to již ratifikací 

Lisabonské smlouvy.  Dnes jsme však již dál – 

ministr Rakušan podepsal kontroverzní migrační pakt, 

samostatnou kapitolou jsou pak diskuse o možnosti 

zrušení práva veta v Evropském parlamentu. Nikoho 

nepřekvapí, že ČR má europoslance, kteří se k 

takovému návrhu staví vstřícně. Je však neskutečné, 

když se prezident suverénní země, za jakou naši 

republiku dosud pokládáme vyjádří k tomuto 

problému vyjádří následovně: „Je zřejmé, že debata o 

rozšíření EU se pojí s efektivitou, což není v menších 

a středně velkých členských státech příliš populární 

téma. Měli bychom být připraveni podívat se v 

domácí diskusi na návrhy na zlepšení fungování EU, 

včetně přechodu na hlasování kvalifikovanou 

většinou v některých oblastech.“ Toto vyjádření 

týkající se případného rozšíření kvalifikované většiny 

na oblasti zahraniční a bezpečnostní politiky 

pochopitelně vzbudilo rozpaky u některých politiků či 

médií, která věc interpretovala jako Pavlovo 

podpoření kvalifikované většiny, což by znamenalo 

oslabení práva veta jednotlivých států a možnost, že 

ty menší budou přehlasovány těmi většími. Problém 

tak musel řešit i premiér Fiala - „Neuvažujeme 

směrem, že by se právo veta mělo zrušit. Je 

nepravděpodobné, že by se to stalo“.  Sám prezident 

pak reagoval, že někteří jeho slova pochopili 

nesprávně. Asi by se měl naučit vyjadřovat tak, aby 

každý jednoznačně pochopil co říká. Možná si pak 

dodatečně vzpomněl na svůj ústavou předepsaný slib, 

že svůj úřad budu zastávat v zájmu všeho lidu a podle 

svého nejlepšího vědomí a svědomí". Předávání 

pravomocí jiným státům či institucím rozhodně není 

v zájmu všech občanů! Již v preambuli Ústavy ČR se 

přece píše, že my, občané České republiky v Čechách, 

na Moravě a ve Slezsku (jsme) odhodláni společně 

střežit a rozvíjet zděděné přírodní a kulturní, hmotné 

a duchovní bohatství, odhodláni řídit se všemi 

osvědčenými principy právního státu, prostřednictvím 

svých svobodně zvolených zástupců. Možná si také 

vzpomněl, že v článku 65 ústavy je mimo jiné 

uvedeno: (2) Senát může se souhlasem Poslanecké 

sněmovny podat ústavní žalobu proti prezidentu 

republiky k Ústavnímu soudu, a to pro velezradu nebo 

pro hrubé porušení Ústavy nebo jiné součásti 

ústavního pořádku; velezradou se rozumí jednání 

prezidenta republiky směřující proti svrchovanosti a 

celistvosti republiky, jakož i proti jejímu 

demokratickému řádu. Připomenu, že debaty ke 

zrušení práva veta (které se budou vést již v 

listopadu), budou zaměřeny na konkrétní oblasti, 

jichž by se to mělo týkat. Unie by totiž už nemusela 

hlasovat jednomyslně, k prosazení klíčových 

rozhodnutí, jako jsou daně či rozšíření Unie, by 

stačila prostá většina. 

 Toto své zamyšlení končím názorem, že 

podle mého názoru nastává čas na vytvoření 

silného lidového hnutí nejen za zachování státní 

suverenity, ale i na obranu národní identity a na 
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záchranu zbytku sociálního státu. Musí to být 

skutečně všelidové hnutí, ne populistický tah 

jednotlivých politických stran a hnutí. Kdo se 

stane jeho lídrem je ovšem otázkou. Maně mne 

napadá kulturní fronta, vždyť ona by měla, tak 

jako za časů obrozenců, v jeho čele. Uvědomují si 

to její příslušníci? Jsem však skeptický, neboť 

mám dojem, že významné části především 

mladých lidí, příslušníků tak zvané generace Z, 

jsou pojmy jako státnost, národní identita či 

vlastenectví v podstatě prázdnými.  

 

Spojme síly proti kapitalismu 

 V plynulých říjnových dnech bylo na návrh hnutí ANO projednáváno vyslovení nedůvěry vládě p. 

Fialy v Poslanecké sněmovně. Poněvadž současná vláda má ve sněmovně 108 hlasů svých poslanců, 

nebylo pravděpodobné, že by jí nedůvěra byla vyslovena. Tak se také stalo. Do nastávajících voleb 

máme ještě dosti času argumentovat mezi voliči ve prospěch spravedlivějšího uspořádání společnosti. 

Vážným problémem však zůstává, že politická 

pravice je sjednocená, a levice je roztříštěná. KSČM 

je navíc v některých jednáních nesourodá, určití 

členové neplní některá usnesení svých orgánů. 

Projevilo se to při získávání podpisů pro Josefa Skálu 

umožnit mu kandidovat na funkci prezidenta 

republiky. 

Úspěšným vrcholem naší popřevratové politiky mezi 

voliči byly volby v roce 2002 za předsednictví 

Miroslava Grebeníčka, kdy jsme získali 41 poslanců, 

ČSSD tehdy dosáhla poslanců 70. Vytvoření společné 

levicové vlády, ke které s. Grebeníček vyzval vítěze 

voleb se neuskutečnilo. Vladimír Špidla týden po 

volbách sdělil Grebeníčkovi, že prezident Havel s 

takovým návrhem nesouhlasí a uzavřel dohodu s 

ODS a KDÚ ČSL. Kdyby byl splněn návrh s. 

Grebeníčka, měla by levice v Poslanecké sněmovně 

111 hlasů. Nikdy by k dnešnímu politickému 

marasmu nedošlo. Jenže KDYBY! 

Voliči, kteří tehdy volili kandidáty KSČM za 

poslance byli velice zklamáni, což se odrazilo v 

dalších volbách. Poněvadž nebyla naplněna jejich 

volba a KSČM se nestala vládní stranou, přestali 

postupně v dalších volbách kandidáty KSČM volit, 

nakonec v roce 2021 nedosáhla KSČM ani na 5 

procent svých voličů a tím se nedostala ani do 

Poslanecké sněmovny. Stejný osud postihl později i 

ČSSD. „Hráli si“ pouze na vlastním !písečku“ a 

dokonce vytvořili vládní koalici se stranami pravého 

spektra politiky, což se pochopitelně této straně 

nevyplatilo. Celá roztříštěná politická levice na 

základě získaných skutečností se musí sjednotit. 

Lehce se to řekne, těžko se to bude uskutečňovat. 

Myslím si, že pod společným názvem „Hnutí za 

společenský pokrok“ by se to mohlo podařit. Závisí 

to však na pochopení vedoucích jednotlivých 

subjektů levice! Měli by si tito vedoucí společně 

sednout ke kulatému stolu, aby si mohli program a 

postup proti pravici ve prospěch občanů řádně 

prodiskutovat. Program netřeba vypracovávat, stačilo 

by přijmout 11 bodů KSČM přijatých na poslední 

sjezdu strany. Případně jej upravit právě na 

společném jednání. 

Druhým problém, a asi velmi důležitý, možná i 

zásadní, tkví v tom, že každý vedoucí činitel současné 

roztříštěné levice by chtěl stát v čele navrhovaného 

hnutí! I na tom se musí aktéři čestně domluvit, aby 

nové „Hnutí za společenský pokrok“ mělo šanci 

získat voliče. Je to můj názor, nečiním si žádný nárok 

na jeho realizaci. Za pokus změnit myšlení voličů ve 

prospěch levicové politiky by to stálo! 

Příští volby by měly změnit situaci v naší republice 

tak, že novou vládou budou plněny požadavky 

většiny obyvatel – zabezpečení vyšší životní úrovně. 

Naše cesta není v dalším zbrojení, v dalším podbízení 

se USA! Je třeba vypsat referendum o vystoupení z 

NATO, do kterého jsme vstoupili bez vůle občanů, 

usilovat o neutralitu. A jako Slované obnovit 

přátelství s ruským národem, vždyť za naše 

osvobození z fašistického jha v roce 1945 vděčíme 

Rudé armádě. Perspektivou lidstva nejsou války, ale 

světový mír! Ne dělení světa na bloky, ale spolupráce 

jednotlivých suverénních států sdružených na základě 

rovnoprávnosti a vzájemné výhodnosti je k tomu 

cesta. Ne bloky, ale neutralita! 

Odstraňme v politice současné animozity a až 

půjdeme příští rok k volbám, odevzdejme svůj hlas za 

lepší žití většiny obyvatel naší krásné vlasti – České 

republiky. 

Mysleme na současnou i příští mladou generaci! 

     Jan KOUBA 

Dovětek autora: 

Jak navrhovaný projekt „Hnutí za společenský 

pokrok“ realizovat? Stačí, když návrh kladně 

projedná MěV KSČM v Brně a doporučí jej ÚV 

KSČM. Je pak věcí ÚV, jak se k celé této politické 

aktuální záležitosti vyjádří a iniciativně se postaví do 

čela realizace. 
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Polské parlamentní volby v očekávání změny 
 

 Říjnové polské volby představují nejvýznamnější letošní politickou událost ve střední Evropě. 

Překvapily rekordní účastí, která dosáhla skoro 73 procent a předcházela jim mimořádně ostrá a 

negativní kampaň plná zastrašování voličů a osobních útoků. Důvodem vysoké účasti byla vysoká 

polarita kampaně a úspěšná mobilizace voličů obou táborů včetně voličů zaregistrovaných v zahraničí.  

Bylo jich přes 600 tisíc. Tak stručně  je zhodnotil politolog Národního institutu pro výzkum 

socioekonomických dopadů nemocí a systémových rizik - SYRI a Masarykovy univerzity Vít Hloušek. 

 Dva hlavní soupeři, vládnoucí Právo a 

spravedlnost (PiS) a Občanská platforma (PO) se 

nevybíravě napadali a líčili vítězství oponenta málem 

jako záhubu jakékoliv pozitivní polské budoucnosti. 

»Pravda je, že se hraje o hodně, protože PiS 

vládnoucí od roku 2015 se pokusila přeměnit Polsko 

ve stát sice formálně demokratický, ale nerespektující 

principy dělby moci, právního státu nebo řadu 

lidských práv běžně uznávaných v ostatních 

evropských zemích,« uvedl politolog.                                                             

 Dodal, že v atmosféře veřejnoprávních médií, 

ovládaných pevně vládními politiky a chrlícími 

provládní propagandu, sehrálo specifickou roli i 

referendum, které se konalo souběžně. Poláci 

odpovídali na čtyři velmi sugestivně podané otázky, 

mj. Na postoj k migraci či zvyšování věku odchodu 

do důchodu. Důležitá pro vládní strany byla také 

možnost investovat skrze vládu další finanční 

prostředky do kampaně. 

 Volby sice vyhrálo PiS (35,85 Procent hlasů) a 

její hlavní vyzyvatel PO skončila s 30,7 procenty 

hlasů na druhém místě. Je však jasné, že samotné PiS 

nebude schopno pokračovat ve vládě jako do voleb. 

Ani koalice s krajně pravicovou a vnitřně poměrně 

heterogenní Konfederací Svoboda a nezávislost (7,16 

procent) na většinu v dolní komoře polského 

parlamentu k sestavení většinové vlády by nestačila. 

Ostatně tato strana spolupráci s Kacziňského  PiS 

odmítla a končí v opozici. Do Sejmu se dostala i 

Nová levice (8,6 procent) a křesťanskodemokraticky 

orientovaná centristická koalice Třetí cesta (14,4 

procent). Jak Nová levice, tak Třetí cesta dopředu 

https://referendum.gov.pl/referendum2023/pl/pytania
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koaliční spolupráci s PiS vyloučili. Funkční vládu 

nakonec sestaví PO Donalda Tuska a tyto dvě 

zmiňovaná uskupení s pohodlnou parlamentní 

většinou 248 křesel z celkem 460 poslanců dolní 

komory. PiS jich má 194 a Konfederace, stojící 

bokem 18. Souběžné volby do stočlenného Senátu 

drtivě Tuskova Občanská platforma se ziskem 65 

křesel. Jedno má nezávislý a 34 připadlo PiS.                                                                  

 To je pro polskou demokracii v zásadě dobrá 

zpráva. Výsledky voleb však nedávají příliš prostor 

pro uvažování o jednoduchém a stabilním vládnutí. 

Prezident Andrzej Duda může vetovat zákony přijaté 

parlamentem a současná opozice nemá potřebnou 

třípětinovou většinu k jejich opětovnému prosazení. 

Ostatně Duda se vyslovil, že sestavením vlády pověří 

vítěznou PiS, která ji  logicky nemá s kým složit. 

Hraje se na zdrženou...Navíc je zde Ústavní tribunál, 

jehož všech 15 ústavních soudců bylo jmenováno až 

po roce 2015 vládou PiS a jsou PiS názorově velmi 

blízko a nová vláda u něj bude zastání hledat jen 

těžko. Problémy mohou být i ve vládní koalici. 

Společný cíl porazit PiS rozhodně automaticky 

nezaručuje podobnost názorů v ekonomické a sociální 

politice nebo v pro Polsko tolik konfliktních otázkách 

jako jsou interrupce nebo postavení LGBT menšiny. 

Polsko čeká z hlediska politologa zajímavá, ale z 

hlediska občana nelehká a potenciálně konfliktní 

budoucnost.                                                              

 Ve vztahu k Česku se toho patrně příliš 

nezmění, jen bude z polské strany méně času rozvíjet 

bilaterální vztahy a hledat nový prostor pro 

spolupráci. Nejde jen o nelehké období 

očekávatelných politických turbulencí, ale také o to, 

že ambice potenciálního premiéra Tuska jsou 

zaměřeny spíše na Evropskou unii a její velké členské 

státy, než na v zásadě stabilní vztahy v regionu. Tam 

má po předchozí vládě co napravovat. Zajímavé bude 

i to, zda a jak se změní postoj k dalšímu vyzbrojování 

Ukrajiny. Ve změnu k lepšímu mohou doufat pouze 

polské ženy. Interrupční zákon se přes odpor PiS a 

ultrakonzervativní a dosud skoro všemocné polské 

katolické církve změní.    

     Tibor DÁVID 

 

 

Slovensko po volbách 

  
 Ty proběhly 30.září  a vyhrál je Smer-SSD 

Roberta Fica(Echo informovalo).   

Prezidentka Čaputová mu dala 2 týdny na sestavení 

koalice a vlády, což zkušený politický matador s 

přehledem splnil. V čele vlády tak stane už počtvrté! 

Nevzdával se však ani druhý v pořadí Michal Šimečka, 

který vedl kandidátku Progresívne Slovensko. Vyjednával 

bez pověření… a neuspěl. Zkušený státník Fico vyjednal 

koalici stran Smer – Hlas - SNS s většinou 79 mandátů ve 

slovenském parlamentu(celkem 150 poslanců).  

  Robert Fico předložil jménem nové koalice návrh 

nové vlády prezidentce, která možná z jeho úspěchu a 

fiaska PS a Šimečky onemocněla, takže najednou žádný 

spěch. Zasekla se na nominantovi SNS na ministra 
životního prostředí a nechce jmenovat jeho a zatím ani 

novou vládu .  

Poražení z voleb (nejen kandidující strany a jejich politici, 

ale i progresivní mainstream v médiích, neziskovky a část 

slovenského byznysu) se všemožně snaží zdržovat 

instalování nové vlády – když už nemohou zvrátit 

výsledky svobodných demokratických voleb. Zuzana 

Čaputová má jen jedinou možnost - v souladu se 

slovenskou Ústavou naplněním svých kompetencí přispět 

k co nejrychlejšímu ukončení politické krize, kterou 

Slovensko zažívalo od začátku letošního roku. I 

prezidentka v ní sehrála svoji roli, ať už žonglováním s 

termínem předčasných voleb, se “svojí” úřednickou 

vládou premiéra Odora či s podivným odvoláním 

úřednického ministra vnitra Šimka.  

  Vypadá to jako hra “díky za každé nové ráno”. 

Čaputová, která ve funkci prezidentky selhávala a znovu 

kandidovat nebude se snaží pro Odorovu úřednickou vládu 

bez důvěry o vytvoření prostoru pro “úklid”, zejména v 

silových složkách a justici.  Slovenská prezidentka 

nakonec ustoupila tlaku vítězů voleb a ve středu 25.10. 

jmenovala novou vládu. Názor změnila poté, co den 

předtím SNS pro její odpor vyměnila nominanta na 

ministra životního prostředí. V ten samý den se dopoledne 

uskutečnila první, ustavující schůze nově zvoleného 

parlamentu. Jeho předsedou se podle očekávání stal Peter 

Pellegrini a jedním z místopředsedů  i u nás známý 
levicový politik Luboš Blaha. 

 Přesto, že v ČR pád vlády a předčasné volby 

nehrozí a  do těch řádných zbývají  zhruba dva roky, 

situace na Slovensku, a ostatně i v Polsku by pro nás měla 

měla být poučením i varováním zároveň. Totiž, pokud 

Babišovo ANO nezíská koaliční partnery, funkční vládu 

nikdy nepostaví. Pro nyní malé levicové strany z toho 

vyplývá urgentní úkol hledat spojence, sjednotit se do 

jednoho šiku, protože samostatně se do parlamentu 

neprosadí žádná z nich. Času nazbyt není a už je třeba 

jednat! Jinak by se mohlo stát, že devastace republiky, 

ožebračování obyvatel všech sociálních skupin bude 

pokračovat… To určitě nechceme!    

     Tibor DÁVID 
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Nezrazuj  
Stanislav Kostka NEUMANN     
 

Jen o tebe mi, lide běží, lide můj,  

Jen o tebe nám běží,  

Nezrazuj,  

Na domovině šero leží,  

Zradíš-li světla věčný přívod, 

Zradil jsi sebe, děti, život  

Nezrazuj. 
 

Šero je pouhá hříčka času, lide můj, 

Šero je epizoda,  

Nezrazuj,  

Trvá zdroj světla, vzduch i voda,  

Osení klíčí, sklizeň bude,  

Nezrazuj. 
 

Letničky zvadly, zhasl povrch,  

Lide můj, 

Z přeludu povrch vratký,  

Nezrazuj,  

Nepoznals věčné vesny statky,  

Jak strom však z každé zimy zdejší,  

Zazelenáš se košatější,  

Nezrazuj.  

 

 

 

 

  

 

 

 

Na slovíčko s mumií 
Karel SÝS 
 

13. dubna na Těšnově 

spatřím básníka v Toyotě 

básníka co honil Gottwalda 

z verše do verše 

Ta ta ta ta 

i báseň může sypat prachy maje zlatá 

 

Nikoli Kléma 

nýbrž Vašek pod čepicí 

A první dělnický prezident? 

Ten se znovu učí 

jak zakroutit vypasenými krky 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Proměna královopolského nádraží může začít 

 

Modernizace druhého nejvytíženějšího nádraží v jihomoravské metropoli může začít. Správa železnic 

vybrala zhotovitele, kterými jsou společnosti OHLA ŽS, Subterra, FIRESTA-Fišer a TRAMO RAIL. 

Komplexní rekonstrukce stanice Brno-Královo Pole a přilehlých úseků vyjde na 2,9 miliardy korun. 

Zásadní proměnou projde zázemí pro cestující, vznikne nový moderní dopravní terminál. První práce 

začnou příští měsíc, hotovo by mělo být do konce roku 2025.              

                                                    

Připravovaná modernizace zahrnuje výstavbu nové 

nádražní budovy, která bude zároveň součástí 

přilehlého dopravního terminálu. Půjde o prosklený a 

zčásti dvoupatrový objekt. V přízemí se vybudují 

pokladny, obchodní prostor a sociální zázemí. 

Uprostřed haly budou eskalátory vedoucí do 

vyvýšené části s lavičkami pro cestující a dalším 

komerčním prostorem. Po dobu výstavby nové 

budovy bude zázemí pro veřejnost zajišťovat 

provizorní čekárna pro 250 osob.                                                                          

Zásadní přestavbou projde kolejiště ve stanici, 

nádražní koleje se prodlouží, postaví se nová 

nástupiště a jejich zastřešení. Dosavadní podchod se 

rozšíří a zároveň prodlouží, aby propojil přednádraží 

s Myslínovou ulicí. Bezbariérový přístup k vlakům 

zajistí výtahy.      

Dojde i k rekonstrukci části trati z Brna-Maloměřic až 

po Kuřim. Komfort cestujících pomůže zvýšit nový 

informační a orientační systém nejen v královopolské 
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stanici, ale také na zastávkách Brno-Lesná, Brno-

Řečkovice a Česká. 

Součástí stavby bude rovněž obnova 13 mostů, 10 

propustků, silničního nadjezdu a pěti opěrných zdí.  

Stanice získá také nové zabezpečovací zařízení. 

Rekonstrukce železničního spodku a svršku  

umožní průjezd stanicí rychlostí 120 km/h.                                          

Hodnota stavebních prací činí bezmála tři miliardy 

Kč. Stavba je navržena na spolufinancování 

Evropskou unií z Fondu soudržnosti v rámci 

Programu Doprava 2021–2027. Národní financování 

zajišťuje Státní fond dopravní infrastruktury.  ( vž)  

 

Zastupitelé odmítli zdokonalení spalovny odpadů 

 

Chystanou stavbu třetího kotle v areálu městského zařízení Spalovna a komunální odpady - SAKO 

Brno k ekologizaci nakládání se sváženým smetím odmítli schválit v tajném hlasování zastupitelé města 

Brna.                                                      

Projekt zastavili přesto, že od roku 2030 má platit zákaz skládkování komunálního odpadu a dosavadní dva 

kotle spalovně už nebudou stačit. Podle náměstka primátorky Roberta Kerndla (ODS) se mají napříště 

odpadky více recyklovat a nikoliv pálit. Projekt na stavbu třetího kotle se musí znovu přepracovat.                                                      

Jak vidí tento problém člen vedení brněnské městské organizace KSČM Martin Říha? »Tato situace ohrožuje 

peněženky občanů Brna. Zdraží poplatek za odpady i dodávky tepla odběratelům a také řešení tohoto 

problému v budoucnu. Lze však souhlasit, že výstavba třetího kotle by byla značně předražená. Dosavadní 

kotle jsou také na hranici životnosti a budou se muset rekonstruovat! Mnoho okolních krajů také počítalo s 

touto stavbou v Brně k řešení likvidace svého komunálního odpadu. Budou se s tím muset vyrovnat a investovat 

samy do lokálních spaloven. No, čas ukáže, kdo měl pravdu,« uvedl M. Říha.                    ( vž) 

                   

 

Kapitalismus tlačí výrobu Zetorů do Indie 

 

Tradiční výroba traktorů Zetor v Brně-Líšni jde 

do útlumu a přesouvá se do Indie, kde ji čekají 

lepší podnikatelské podmínky. Zejména levnější 

pracovní síla než v ČR. Bude blíž k asijským 

odběratelům, než na evropském trhu s přebytkem 

jiných konkurenčních výrobků a tím malým 

odbytem na trhu. 

Výrobce traktorů pozemky pod výrobními halami a v 

jejich okolí prodal za stovky milionů korun 

developerské společnosti CTP a výhodně si je u něj 

pronajal na 25 let. Nový vlastník hodlá většinu hal 

zbourat a postavit nové pro jinou výrobu nebo sklady. 

Z někdejšího rozlehlého areálu (v době 2. světové 

války v něm vyráběla německá firma Ostmark letecké 

motory a od r. 1946 se zde dělaly čs. zetory pro více 

než 60 zemí světa) chce nový majitel zanechat jen 

dvě budovy. 

Firma Zetor, kterou vlastní slovenská společnost HTC 

Investmens, byla tři roky ztrátová, vloni s dluhem 103 

milionů Kč. Nejen kvůli úbytku projektů na Ukrajině 

a zmenšení odbytiště v Rusku je v brněnské Líšni 

nestabilní dodávka dílů a uzlů pro montáž traktorů. 

Odbyt hotových strojů je nedostatečný. Kvůli 

ekonomickým potížím společnost vloni propustila 

čtvrtinu zaměstnanců. Letos kvůli kontraktu s CTP se 

zbavila bankovních a jiných úvěrů - informoval 

výkonný ředitel Zetor Tractors Róbert Harman. 

 

Podle předsedy zetoráckých odborů Aloise Kazelleho 

výroba traktorů klesá, farmáři se potýkají s menší 

úrodou kvůli suchu, menšími výdělky a nové traktory 

nekupují. Ke konci letošního roku možná čekají 

továrnu výrobní odstávky. Do Indie se přesouvá za 

lepšími kapitalistickými ekonomickými podmínkami 

vícero českých firem. Člen vedení Městského výboru 

KSČM v Brně Martin Říha k tomu uvedl: »Je to 

hodně smutné. Ještě před 10 lety se tloukli vlastníci 

do prsou jak zachránili výrobu traktorů v Brně. Tedy 

tradiční průmyslovou výrobu. Ale pokračuje 

devastace naší ekonomiky a prohlubuje se ještě větší 

závislost na západních montovnách a překladištích. 

Nevěstí to nic dobrého. Tak, jako třeba původní české 

zápalky ze Šumavy, tak i traktory budou v ČR z Indie. 

Nezbývá, než doufat, že se dočkáme lepších časů a 

výroba se vrátí tak, jako výroba čipů, až si 

uvědomíme, že z Indie je to k nám daleko. A 

zemědělství ty stroje bude potřebovat.« 

Své si k tomu dodal i předseda brněnské městské 

organizace KSČM Jiří Fazor: »Zetor byl perla města 

Brna. K šípku jde dnes mnoho firem, nejen Zetor. Kdo 

za to může a co zničilo naše dříve prosperující 

podniky? Nejen situace ve světě, ale i prodejnost těch 

lidí, kteří nám přes tři desetiletí vládnou. Nejen za 

pád Zetoru může kapitalismus a prodejnost jeho 

politiků,« zdůraznil.    (vž) 
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Další krok pro nový fotbalový stadion 

 

Nový moderní fotbalový stadion v Brně vyroste na 

výstavišti v místě, kde dnes stojí zchátralý 

dosluhující velodrom. 

K tomu nově ustavená pracovní skupina zástupců 

města Brna, Jihomoravského kraje, Fotbalové 

asociace ČR, FC Zbrojovka Brno i sportovní 

veřejnosti se poprvé sejde nejpozději 15. listopadu. 

»Pracovní skupina nachystá základní parametry 

stadionu pro zadávací studii. Následovat bude snaha 

zařadit stavbu mezi strategické projekty Brna pod 

vedením projektového manažera. Jeho tým připraví 

podmínky pro vypsání architektonické soutěže na 

studii fotbalového stadionu a bude se na projektu 

podílet. Při přípravách mohou tým doplnit také další 

odborníci, jako jsou zástupci policie, hasičů a 

podobně,« nastínil plány brněnský radní pro sport a 

vedoucí pracovní skupiny Tomáš Aberl.                                                                           

Na poloze stadionu v Křížkovského ulici se nedávno  

shodlo vedení města i klubu FC Zbrojovka Brno, 

který by jej využíval. Jde o nejvhodnější variantu z 

prověření plošného umístění sportovišť ve vybraných 

lokalitách, které zpracovala Kancelář architekta města 

Brna. Oblast vyhovuje především proto, že se nachází 

poblíž centra a současně mimo obydlené území. V 

místě se navíc už nyní buduje dopravní infrastruktura 

pro multifunkční Arenu Brno.                                                

 Prověření zároveň vyloučilo dřívější záměr návratu 

fotbalu za Lužánky, jelikož by byl jen velmi obtížný. 

Hlavně kvůli prostorové poloze nynějšího zteřelého a 

divokou zelení zarostlého stadionu, který se uzavřel v 

roce 2001. Dokud však nová stavba na výstavišti 

nevyroste, zůstane domovem Zbrojovky městský 

sportovní areál v Srbské ulici. Proto jej Brno musí 

udržovat ve stavu, který mu dovolí i nadále hostit 

zápasy vrcholového fotbalu. Aktuálně se počítá s tím, 

že se postupně zmodernizuje hrací plocha a a zázemí. 

              (vž) 
 

 

 

 
 

Opět hodně kvalitního čtení přináší nové číslo 

čtvrtletníku LÍPA. Není náhodou, že toto číslo je 

přímo nabyto texty týkajících se naší státnosti, 

připomenutí výročí německé okupace, válečného 

konfliktu na Ukrajině, nespokojenosti s jednáním 

předních představitelů naší země. Je toho 

samozřejmě mnoho víc.  

 

Hned úvodní příspěvek Tomáše Syrovátky Kdo a 

proč zaorává dějiny Čechů stojí za přečtení a 

rozhodně je aktuální v současné době, kdy naši 

politici úspěšně slouží cizím mocnostem a podílejí se 

tak na ztrátě naší národní identity. V příspěvku 

Mnichovská zrada, sudetská zrada, lup českého 

pohraničí, jako věčná mementa našich dějin jeho 

autor Jiří Jaroš Nickelli na základě historických faktů 

upozorňuje na neblahé zkušenosti našeho státu z 

období okupace československého pohraničí 

Hitlerovci. Významné je zde závěrečné memento – 

„Návrat landsmanů, přes všechny smiřovačky 

současných vládců, nesmí český národ nikdy 

připustit.“. Justice – pilíř totality nazval svůj 

příspěvek Petr Sak. V úvodu píše: „Základním 

problémem je postupný nástup totality a její 

směřování k likvidaci české státnosti, české identity, 

české kultury a českého národa.“.Na konkrétních 

příkladech ukazuje roli justice jak v minulém, tak 

především současném režimu při podpoře státní moci. 

Omezený prostor neumožňuje se podrobněji zabývat 

jednotlivými články, proto dále uvádím (až na 

výjimky) pouze autora a název jeho příspěvku – ten 

většinou odhaluje jeho obsah. Jiří Jaroš Nickelli – 

Nikdy jsme bitvy s Habsburky a s nacisty 

nedobojovali. Dále Vídeňští demokraté a brněnští 

havloidé. Zde se autor zabývá ničením a odstraňování 

pomníků osvoboditelů od fašismu v Brně ve srovnání 

se zcela jiným přístupem ve Vídni. Brněnským 

památníkům se autor věnuje i v dalším příspěvku 

Útoky na památníky obětí Fašismu a Rudé armády 

Brno nešlechtí. 

Jiří Kotrba si ve svém příspěvku Komu se chce 

prezident Pavel zalíbit? Všímá vystoupení prezidenta 

při zahájení Bavorsko-českých týdnů přátelství, které 

mimo zdravice obsahovalo i jmenovité poděkování 

Berndu Posseltovi. Autor dále vysvětluje, o co tady 

vlastně jde. 
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Miroslav Pořízek se ve svém příspěvku Čechoslováci 

na frontách boje proti fašismu zabývá čs. odbojem v 

Polsku, Španělsku, Francii, Velké Británii, v Tobruku, 

Jugoslávii na Východní frontě i u Dankerque. 

Pozornosti čtenářů by neměl ujít ani Projev poslance 

Bundestagu Petra Bystroně (AfD)  týkající se tajných 

plateb ze strany SRN na účet USA za splátky 

Ukrajiny za zapůjčené zbraně a munici. Obsah 

příspěvku Petra Saka Holocaust a depopulace 

prozrazuje již jeho název. 

Události na Ukrajině z pohledu marxisticko- leninské 

teorie osvětluje Alexandr Mezjajev v článku Fašizace 

a nacizace mezinárodních vztahů. Peter r. Schuster se 

ve svém příspěvku Převrat-nepřevrat, car-necar… 

zabývá okolnostmi vzpoury soukromé vojenské 

společnosti Wagner, působící ve službách ruského 

státu. Tématu Ukrajiny, ale i přístupem našich 

předních politiků nejen ve vztahu k Ukrajině se 

věnuje celá řada dalších autorů: Jan Schneider – Jak 

to může dopadnout?, Ideologický nádeník Landovský, 

Marek Řezanka – Posvěcený zločin, Už ani floka na 

válku, Zásadní spor, Proč je ještě volí? Jednoduchá  

volba, Jiří Jírovec – O zmetcích, Rozhovor jako 

výslech, Neúplnou petici je těžké podepsat, K úvaze 

Lenky Procházkové Česká řeka (Procházková uvádí, 

„že úpadek českého národa můžeme překonat jen 

novým národním obrozením“. Jírovec jí odpovídá: 

„Na obrození není naděje pokud bude u moci 

současná sebranka slouhů a nepodaří se likvidovat 

škody, které od roku 1989 napáchali ti, kteří nebyli 

jako oni.“). 

Ještě alespoň několik, článků, které by neměly ujít 

pozornosti čtenáři Lípy: Lubomír Man – Dovolená 

Lipavskému na Krym se oddálila, Miroslav Kavij – 

Vládě a poslancům jednou mandát skončí,Návštěva 

Zelenského v Praze ve znamení dalšího vydírání ČR, 

Jaroslav Čejka – Sen o politickém orgasmu, Jiří Jaroš 

Nickelli – Ukrajinská válka  - od občanské války k 

válce světové. Je toho ještě mnoho, na závěr proto 

upozorním pouze na stať Karla Sýse Gurmán nebo 

Gurmet v níž dává nahlédnou do jídelníčku 

světoznámého spisovatele Jaroslava Haška. 

Jak je v Lípě zvykem, najdeme na jejich stránkám i 

ukázky z básnické angažované tvorby. Tentokrát se 

jedná o básně Ladislava Blahuta, Ivana Fontany, 

Pavola Janíka, Miroslava Kantka, Josefa Pepy Nose, 

Kateřiny Šestákové Novotné, Marka Řezanky, Karla 

Sýse, Jana Zemana a Jiřího Žáčka. Nelze 

nepřipomenout aforismy Františka Uhera, jistě 

upoutají i svěží fotografiky Michala Černíka. 

     Aleš RŮČKA 

 

 

ČSR po Mnichovu: hněv, ponížení a slzy 

 

 Po potupné mnichovské konferenci(29 a 30.9.1938) začal rychlý zábor pohraničního území.  Čs. 

Vojáci, ponížení a nazlobení, že jim byla odepřena možnost bránit republiku a její obyvatele, kráčeli se 

svěšenými hlavami. Mezi nimi civilisté, v nákladních vagonech(pokud) na ně zbylo místo, korbách 

náklaďáků a přetížených vrzajících povozech. Většinou ale jen pěšky a pouze s ranci, které dokázali 

unést. Přednost měla záchrana státního majetku… Spolu s nimi vyprovázení pokřikem zfanatizovaných 

sudeťáků a často i střelbou prchali němečtí antifašisté, političtí emigranti a Židé. Šlo jim o život – a 

věděli to. Někteří tíhu situace neunesli a volili dobrovolnou smrt – tam v pohraničí.  
 

 Vláda se dostala do složité situace. Bylo třeba 

vyřešit ubytování a stravování lidí. Sociální pomoc, 

zaměstnání, školy pro děti.., demobilizovat armádu. 

Nahradit záborem zcela přetrhané železniční a 

silniční spojení.  Řada páteřních tratí a silnic vedla 

přes zabrané území. Bylo toho mnoho, až příliš moc. 

Podle oficiálních údajů počet čs. vyhnanců dosáhl 

152 tisíc. To od října do prosince 1938. Někteří ale 

uprchli už v září a další až začátkem následujícího 

roku.  Bylo jich tedy víc. Kolik přesně, to už dnes 

nezjistí nikdo. Jisté však je, že Československo v 

důsledku německého záboru, na který záhy navázala i 

polská a maďarská vláda přišlo o více než 41 km2 

svého území, tedy asi 29%.  České země(Čechy, 

Morava a Slezsko)  ztratily dokonce 37% původní 

rozlohy! Tedy asi 29 tisíc km2. A taky 3,6 milionu 

obyvatel. Zhruba 750 tisíc Čechů zůstalo žít na území 

připojeném k Německu. Poláci si přisvojili Těšínsko s 

tři čtvrtě milionem lidí. Že se k polské národnosti 

hlásilo jen něco málo přes deset procent nikomu 

nevadilo. Zábor znamenal také ztráty pro 

Slovensko(19% území) a Podkarpatskou Rus(26% 

rozlohy).  Celkem více než milion obyvatel, kteří se 

stali součástí Maďarska. To najednou zasahovalo až 

pod Nitru a zabralo Košice. 

 Hospodářské škody byly nepředstavitelné. 

ČSR přišla o 40% průmyslové základny. U produkce 

železa a ocele to bylo dokonce 70%. Ještě více -  80%  



 

12 

činila ztráta kapacit chemické výroby a produkce 

stavebních hmot. Republika ztratila také tři čtvrtiny 

kapacit výroby elektřiny a asi dvě třetiny těžby uhlí. 

Počet nezaměstnaných se zdvojnásobil a dosáhl počtu 

takřka 150 tisíc. 

 Nuceným vydáním pohraničních hor s byť jen 

částečně vybudovaným opevněním republika, 

nazývaná druhá,  zcela ztratila možnost klást odpor 

potenciálnímu útoku.  

 Obrovské změny nastaly i v politice. Edvard 

Beneš, Hitlerem označovaný za největšího nepřítele 

5.října 1938 abdikoval a krátce nato odešel do 

emigrace. Vláda „hrdiny od Zborova“, generála 

Syrového v říjnu zastavila činnost KSČ.  Vedení 

strany opouští zmrzačenou republiku. V Moskvě 

vzniká zahraniční vedení strany. Prezidentem se stává 

Emil Hácha. 

  Agonie zmrzačeného a poníženého 

Československa trvá krátce, jen do 15. března 1939. 

Toho dne německá „branná moc“ wehrmacht 

obsazuje zbytek českých zemí a vzniká Protektorát 

Čechy a Morava. Už den před tím je vyhlášena 

samostatnost Slovenska. Iluzorní. Klérofašistický  

režim prezidenta Jozefa Tisa je zcela podřízen 

Německu. Stejně tak je v Protektorátu.  

  Po definitivní likvidaci ČSR kromě územních 

a hospodářských zisků, včetně 14,5 tun zlata z 

Národní banky, získává hitlerovského Německo také 

ohromnou válečnou kořist. Ta představuje přes milion 

pušek, sto tisíc pistolí, 40 tisíc kulometů, 2500 děl 

různých ráží, přes 400 tanků a více než tisíc letadel. 

Dost na vyzbrojení několika armád. To všechno bylo 

posléze použito na frontách války, která byla na 

spadnutí. 

  Likvidace Československa byla dokonána.  

Bylo okupováno, nikoli však poraženo. Mnoho 

vojáků z povolání i záložáků odchází do zahraničí. 

Zanedlouho budou bojovat ve Francii, u Tobruku, ve 

Velké Británii i v Sovětském svazu.  Ilegální odboj se 

začíná organizovat i doma. Do osvobození je však 

daleko a v té chvíli nikdo netuší jak dlouho to bude 

trvat a jaké ztráty, lidské i materiální nám to přinese. 

Ale to už je jiná kapitola…  Tibor DÁVID 

 

 

Náš národ to nepoloží, řekla velvyslankyně 

 

O situaci na Kubě besedovala v říjnu s veřejností v 

Brně na tzv. Diskusním čtvrtku velvyslankyně 

Kubánské republiky v ČR Saylin Martínez Tarrio.                                                                              

 Velvyslankyně uvedla, že v českých 

sdělovacích prostředcích jsou informace o Kubě jako 

o prvním socialistickém státě na západní polokouli ne 

vždy zcela pravdivé a korektní. Za více než 60 let od 

socialistické revoluce a trvání tvrdého amerického 

protikubánského ekonomického i politického 

embarga nadále hájí tento karibský ostrov své národní 

zájmy socialistického ražení. K nelibosti mocných v 

USA je přes všechny brzdy rozvoje nadále lídrem 

socialistických myšlenek a praktik na jihoamerickém 

kontinentě. Ekonomickou nezávislost si udržuje Kuba 

i ve vztazích přednostně s Čínou a zeměmi sdružení 

BRICS. Hospodářské vztahy udržuje s nimi pestře 

rozrůzněné. 

Kubu poškodila krize kolem pandemie Covidu-19 a 

nynější světové ekonomické problémy s inflací. 

Spojeným státům se přesto nedaří vyvolat na Kubě 

bouře nespokojených obyvatel, kteří by si zvolili 

jinou vládu, než která se snaží hájit vymoženosti 

Castrovy revoluce z roku 1961. Kuba nyní velmi 

zápolí s nedostatkem pohonných hmot. Spřízněné 

země se snaží tento ostrov všemožně zásobovat, 

avšak orgány USA přistižená plavidla pokutují a na 

půl roku jim zakazují vstup do teritoria Spojených  

 

států. Přestupníka zákazu zařadí na listinu Sponzorů 

terorismu. Pod hrozbou postihu od světového četníka 

kapitalismu se hodně zemí bojí s Kubou 

spolupracovat. Je to pro ně riziko. »Náš národ to 

nepoloží,« zdůraznila kubánská velvyslankyně v ČR. 

 Kuba je země míru a spolupráce se všemi, 

kteří ji nepoškodí a nechtějí nabourat její nezávislý 

socialistický vývoj. Např. kubánští lékaři hrdě pracují 

v cizině a léčí tam i nemajetné nemocné. Vyvíjí a 

vyrábí nové léky. Pětadevadesát procent Kubánců je 

očkovaných proti všem obvyklým nemocem a 90 

procent i proti covidu-19. Kubánští vědci vyvinuli pět 

typů vakcín proti covidu, z čehož tři druhy jsou 

uznané a pomáhají ve světě řešit pandemii. Pouze na 

Kubě mají vakcínu vůči rakovině plic. Ta se aplikuje 

po operaci a prodlužuje život člověka 10 až 15 let 

navíc. Nebo kubánský lék pro těžké cukrovkáře 

odstraňuje lékaři praktikovanou nezbytnost odstranit 

pacientovi odumírající nohu.                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                  

Ve snaze zlepšit ekonomiku "Ostrova svobody" tam 

stát řešil všestranné zavedení energeticky 

úspornějších spotřebičů. Za drobné poplatky lidem 

vyměnil žárovky, lednice a jiná elektrická zařízení. 

Spotřeba elektřiny tím na ostrově ubyla. 
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K volbám chodí na Kubě kolem 80 procent 

oprávněných osob. Přibližně stejné procento jich své 

vládě věří. Socialistický systém se snaží všechny lidi, 

kteří pomoc potřebují, chránit. Nedopouští, aby zůstal 

někdo nemajetný opuštěný a bez pomoci. Protože 

nyní se rodí méně dětí a ekonomika se potýká s 

nedostatkem pracovních sil, kubánský stát posunul 

termíny odchodu pracujících do důchodu u mužů z 55 

na 65 let a u žen z 50 na 60 let věku. Kubánci se 

dožívají v průměru 76 let.                vž foto autor                                                                                                            

 

 

Ohlédnutí nejen za diskusním čtvrtkem 19. října 
 

Poslední tzv. diskusní čtvrtek byl věnován tématu, který ve víru krizových událostí ve světě jako by byl 

za oponou zájmu zejména našich  sdělovacích médií a sice současné situaci na Kubě. Nebudu obšírně 

přibližovat, co bylo obsahem diskuze, jaké padaly otázky a jak na ně odpovídala velvyslankyně 

Kubánské republiky v  ČR, paní Saylin Martínez Tarrio. Je to přiblíženo v jiném článku tohoto čísla.  
 

Přesto však použiji tuto diskuzi jako uzlový bod ke krátké 

ideové úvaze o dnešní krizové době. Možná lze namítnout, 

co že to máme za krizi, když se tu nestřílí a nemáme hlad a 

nemrzneme? No ono se to jen (zatím !!!) děje jen kousek 

od nás a skutečně nechybí moc a lítáme v tom naplno také. 

Máme tu zatím zřetelné hrozby v důsledku (celoevropsky) 

nezvládnuté (a už i Bruselem nezvládnutelné) situace 

masové imigrace příslušníků národů vyznávajících 

islámské náboženství do evropských zemí (diplomaticky 

řečeno), hrozby v důsledku nezvládané (a naší současnou 

vládou i nezvládnutelné) situace imigrace ukrajinských 

uprchlíků a „uprchlíků“ do České republiky, máme tu 

hrozbu bezprostředního vtažení našeho státu do horkého 

konfliktu na Ukrajině, jehož jsme zatím účastníky sice 

aktivními, ale „jen“ ve formě politické, věcné i finanční 

podpory strany, která se sice brání, ale rozhodně není 

v rozpoutání konfliktu bez viny. A to zdaleka není vše, 

stačí vzpomenout na reálnou krizi rozpočtovou, 

očekávanou energetickou, průmyslovou,  

potravinovou atd. a … co to má společného s Kubou? No 

přece dlouhé prsty jedné země, která se pokládá za 

nadřazenou ostatním (opravuji – jejíž „elita“ se považuje 

za nadřazenou všem ostatním) a která již ve zřetelném 

úpadku do něj stahuje a také stáhne všechny země, jejichž 

představitelé upřednostňují zájmy hroutícího se 

dosavadního hegemona před zájmy svých občanů. Jako 

vlády české republiky – všechny (!) počínaje první po 

převratu v roce 1989 a konče tou dnešní, i odborně 

nejhorší za celých 33 let. 

Co řekla velvyslankyně Kuby k neustávajícímu sankčnímu 

tlaku svého (ne)mocného souseda, USA, proti vytrvávání 

Kuby na socialistické cestě? „Náš národ to nepoloží!“. A 

vše nasvědčuje tomu, že má ke svému hrdému názoru 

pádný důvod. Já dodávám, že jestliže chceme přežít 

současnou krizovou dobu jako stát a národ, musíme najít 

stejné celonárodní odhodlání k tomuto přežití – jako 

Kubánci! Bohužel, náš národ/občanstvo je tomuto 

společnému odhodlání zatím velice vzdáleno. Ale hnutí se 

probouzí, tak jej posilujme!    

       Václav FIŠER 
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Nad knihou: Kam zmizel zlatý poklad republiky     

  
Před několika  lety se mně dostala  do rukou kniha Stanislava Motla:“Kam zmizel zlatý poklad republiky aneb o 

tom, jak jsme museli spojencům platit zlatem za to, že naši vojáci mohli po jejich boku umírat ve válce proti 

Hitlerovi“ jehož druhé vydání vyšlo zásluhou nakladatelství Rybka Publisher v r. 2007. Kniha je výsledkem 

autorova mnoholetého bádání v archívech  a proto je cenným dokladem  o vzniku a cestách našeho zlatého 

pokladu od roku 1918 do roku 1998. Dovolím si  čtenářům  přiblížit podstatné části jeho knihy.    
 

Po vzniku samostatné Československé republiky v r. 1918 

bylo třeba vytvořit samostatnou a hodnotnou měnu. Tak 

vznikl nápad uspořádat národní sbírku k´vytvoření 

československého zlatého pokladu. Z vlasteneckého 

nadšení se sešlo: 94 520 zlatých mincí a medailí, 12 057,3 

kg zlata jsme dostali z Rakouska – Uherska, 3 260 kg 

ryzího zlata  od občanů, kterým bylo postupně spláceno v 

korunách a značnou část vytvořili naši legionáři v Rusku, 

ať už ve formě odevzdaných medailí, jiných cenností nebo 

výsledků podnikání na území Sibiře. Jak uvádí autor, 

mohla se k nám dostat i část ze ztraceného carského 

zlatého pokladu, který naši legionáři  v určitém období 

hlídali. V roce 1926 měla naše republika 40 tun měnového 

zlata. V následujících letech se náš poklad dále doplňoval 

a před Mnichovem jsme měli  96,6298 tun měnového zlata. 

S narůstajícím nebezpečím fašismu byla většina našeho 

zlata uložena v zahraničí a to  ve Švýcarsku, Belgii a 

prostřednictvím Banky pro mezinárodní platby v Basileji 

byla značná část uložena v Bank of England  v Londýně. 

Jak se ukázalo, bezpečná  místa to nebyla.  

Už po záboru našeho pohraničí bylo nacistům vydáno 14 

tun našeho zlata.  

6 tun si odvezli nacisté po příchodu do Prahy, včetně 

vzácných mincí. 23 tun vydali Britové nacistům z Banky 

pro mezinárodní platby. 15 tun využili nacisté při 

obchodních transakcích vynuceným tlakem na naši 

Národní banku. 26 tun jsme dali Britům k dispozici pro 

nákup strategických surovin a zbraní výměnou za úvěry, 

z kterých jsme financovali naši exilovou vládu v Londýně 

a výdaje našich vojáků bojujících v Anglii a na  straně 

západních spojenců.   

Po válce se našlo 277 tun zlata, které nakradli Němci v 

okupovaných zemích. Odhaduje se, že je to pouhá 

polovina, protože značná část nakradeného zlata mizela z 

Evropy různými cestami hlavně do zemí Latinské Ameriky. 

Mezi nalezeným zlatem je i nález  příslušníků 3.americké 

armády generála Pattona z dubna 1945. Tehdy dva  

Rusové a jeden  Francouz, kteří utekli z pochodu  smrti,  

sdělili generálovi, že v nedalekých dolech je ukrytý 

nacistický zlatý poklad. Američané pak v solných dolech 

Merkes, v šachtě Kaiserode   našli zlato,  mince, šperky  a 

klenoty  nedozírné ceny. Mezi tím i pytle označené naší 

státní vlajkou a pečetěmi Národní banky Československa, 

pytle vytlučených zlatých plomb  usmrcených Židů… 

Spojenci poklad převezli do Frankfurtu nad Mohanem.  

 Celkové ztráty naší země za okupace  byly velké.  

Hospodářské škody se odhadují mezi 456,3  až 612 

miliard tehdejších korun. S dalšími věcnými a osobními 

škodami   se uvádí  ztráty  v dnešní hodnotě na 1 bilion 

351 miliard a 300 milionů Kč.      

Tzv. Tripartitní komise, která nalezené zlato rozdělovala, 

rozhodla, že Československu bude vráceno  24,5 tuny 

zlata,  proti požadovaným 45,3 tunám českou stranou. 

Rozbité hospodářství to nutně potřebovalo. Do roku 1948  

jsme dostali pouze zálohu 6 074,1564 kg. –hlavně 

vzácných svatováclavských dukátů a jiných mincí. O další 

zbytek  začal  boj, který  trval až do roku 1982. Zlatý 

poklad byl zadržován v USA  pod záminkou, že zlato patří 

lidu ČSR, který by mohl být „totalitním“ režimem 

zašantročen. Teprve po zdlouhavých jednáních a 

odškodnění všech občanů USA a VB za znárodnění /Češi a 

Slováci, kteří přišli znárodněním z r. 1945 o majetky a 

dostali státní občanství v USA a VB/, po uhrazení  

válečných úvěrů včetně všech nákladů za výzbroj a výstroj 

našich vojáků bojujících na straně západních spojenců 

nám bylo zlato dne 20.2.1982 vráceno 10 397,3164 kg 

ryzího zlata v mincích a 8 002,6836 kg v cihlách. 

Současně Československo zaplatilo USA přes 81 milionů 

dolarů a Velké Británii přes 24 milionů liber sterlingů. 

Nutno zde citovat autora knihy: “Zlato, v jehož jménu 

umírali naši vojáci na nejrůznějších bojištích světa, bylo 

po 44 letech opět doma.“  Z více než  96 tun  

předválečného zlata nám zbyla zhruba třetina. Reparace od 

Německa jsme doposud nedostali.  

V době dělení  Československa v r. 1992 měla  naše země 

podle oficiálních informací  České národní banky opět 102 

tuny zlata. Slovensko dostalo při rozdělení cca 39,1 tuny a 

Česká republika 63,3 tuny zlata. Toto zlato, které naší 

zemi zůstalo,  bylo z velké části v tichosti z rozhodnutí 

Bankovní rady  České národní banky v roce 1998 pod 

cenou prodáno. Z toho 31 tun jsme směnili s Německem 

za dluhopisy.      

Po prodeji zlata v roce 1998 nám zůstalo podle ČNB v 

roce 2007 ve slitcích 1,68 tuny, v mincích 5,84 tun a v 

ostatních produktech 5,62 tun zlata. Z dřívějších 16 tun 

zlatých mincí nevyčíslitelné historické a numismatické 

hodnoty nám zůstalo  pouze necelých 6 tun.   

Na náš zlatý poklad, jeden ze symbolů české státnosti, už 

můžeme jen vzpomínat. Česká republika se dostala do 

seznamu zemí s minimálními zlatými rezervami.  

Co napsat závěrem? Po přečtení knihy jsem nemohla 

několik dnů spát. Proto vznikl tento článek. A těm 

váženým čtenářům, kteří chtějí vědět víc,  doporučuji k 

přečtení nejen tuto knihu, ale i knihu Jaroslava 

Štraita:Velký zlatý tunel, kterou vydalo nakladatelství 

Futura.            Anna ŠTOFANOVÁ 
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Úspěšný seminář 
 

V Praze dne 21. října 2023 ,,Komise žen“ při KSČM pořádala seminář na téma ŽENY VE VESMÍRU A 

vyhlášení ankety ŽENA ROKU 2022-2023 
Úvodem nás přivítala předsedkyně komise Soňa Marková a představila nám své hosty. Prvním byl místopředseda komise, 

člen ÚV KSČM Milan Krajčo, který pronesl zdravici účastníkům semináře. Druhým milým hostem byl náš první a jak 

sám říká poslední československý kosmonaut Vladimír Remek. V. Remek zavzpomínal jak již od školních let toužil 

podívat se na Zemi z vesmíru. Jak svou houževnatostí a pílí, někdy i odříkání a tvrdou prací se dostal do výcvikového 

střediska Interkosmosu v Sovětském svazu. Vyprávěl o setkáních se sovětskými kosmonauty při přípravě letu do vesmíru, 

o soukromích i kamarádských setkání s nimi. V rámci našeho semináře samozřejmě nezapomněl na Valentinu 

Těreškovovou, které říkali: Gagarin v ´sukni, žena před kterou smeklo i nebe, byla celosvětově vyhlášena Ženou roku 

2000. Zmínil se o Světlaně Savické, která 16.let po Těreškovové vstoupila do kosmického prostoru. Ocenil hrdinnost žen 

a porovnal pozice v tomto oboru mezi muži a ženami. Vyprávěl jak viděl z vesmíru při pohledu na naši Zemi proužky 

tmavé vody, když pukaly ledy na kanadských jezerech. Lesní požáry, Amazonku, oheň nad ropnými věžemi, letadlové 

stopy po spalování benzínu, blesky nad oceánem při bouřkách. Dále nás upoutal svými životními příběhy při výkonu 

svého povolání, o létání v letadlech a vrtulnících. Závěrem nám odpovídal na naše všetečné dotazy a besedu ukončila 

jeho autogramiáda. 

Druhou půlí semináře bylo Ocenění žena roku2022-2023. Mezi jinými ženami z celé republiky komise ocenila i 

práci pro společnost -  předsedkyni brněnské pobočky Výboru národní kultury, členku Levicového klubu žen-

Dobromysl Brno s. Marii Veselou, které srdečně blahopřejeme.    Jana URBÁNKOVÁ 

 

 

 

            foto LUDVÍK XXI. 

 

 

SVĚTLUŠKY V ŘÍJNU 
 

Soudružky, soudruzi a sympatizanti!  

Plním slib pravidelného informování a proto mi dovolte 

pár řádků k pokračující aktivitě, bohužel stále jen několika 

občanů včetně komunistů, v rozsvěcení svíček (či jiných 

světelných zdrojů) o každém pátku mezi 19. a 20. 

hodinou, stále u „sochy exekutora“ (prý Spravedlnosti) 

před Nejvyšším správním soudem naproti sochy 

markraběte Jošta na nepovedeném kříženci žirafy s koněm. 

No, to by bylo vše k humoru, protože na naléhavosti 
podnětu, který nás k aktivitě dovedl, nic humorného není a 

důvodů valem přibývá. Jak co se týká protestu proti válce 

jako nástroji řešení sporů mezi státy a národy, tak co se 

týká důsledků „vládnutí“ kabinetu vedeného panem Fialou 

(zdráhám se přiznat mu akademické oslovení profesor, 

protože jej spojuji s kvalitou odbornou a morální a pan 

Fiala přede mnou postrádá oboje). 

Nuže tedy k samotnému svícení. O tom, že naše aktivita 

stále trvá, pravidelně každý týden veřejně informuje 

především blog „Kosa  zostra“  

(https://vlkovobloguje.wordpress.com/), kterému za to 

tímto děkujeme. Nikomu nebráníme se připojit a třeba jen 

přisvítit, ale spíše uvítáme každého ochotného se o 
aktuální situaci ve spojení s předmětem protestu bavit a 

diskutovat. No, ono vlastně všechno, o čem se dnes 

bavíme dříve či později vyústí ve spojitost s odporem k 

válce a s nezbytnosti míru a nebo ve spojitost s 

https://vlkovobloguje.wordpress.com/
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neuvěřitelně špatným = protinárodním (rozuměj 

protičeským) vládnutím současné vlády, Ale také 

parlamentu a prezidenta. Máte jiný názor? Přijďte 

diskutovat! Pokusíme se vám vysvětlit podstatu našeho 

skupinového názoru, bez rozdílu řekněme stranického 

dresu. 

O čem se tak bavíme? No poslední týdny je to jasně o 

směřování k novému rozsáhlému válečnému konfliktu na 

Blízkém východě (snad jen tam) a o rozšifrovávání 

postojů k  bojujícím stranám mezi stranami v konfliktu 

(zatím) aktivně nezúčastněných. Z mého pohledu je 

pozoruhodné třeba to, jak se náš „mejnstrím“ nedokáže 

vyhranit, což mu jinak nedělá problém (viz Ukrajina x 

Rusko)… Ono to totiž není snadné, chtít vidět Izrael jako 

jasně oprávněného k obraně před nevyprovokovaným 

útokem (zoufalých a odhodlaných – pozn.) Palestinců a 

současně nevidět celou krvavou historii konfliktu počínaje 

ne zrovna fér zřízením státu Izrael v roce 1948 na tehdy 

tzv. britském mandátním území, osídleným Palestinci. 

Posledním výkřikem k situaci je odsouzení agresivního 

vyhlazovacího postupu Izraele proti pásmu Gazy 

předsedou VS OSN, na které okamžitě reagoval Izraelský 

vyslanec výzvou k okamžitému odstoupení předsedy z 

funkce. Proč? Protože se odvážil říci, že útok na Izrael je 

důsledkem (a způsobu) předchozí půl století trvající 

okupace a vyhánění Palestinců z dříve jimi osídleného 

území, připusťme jejich vlasti.  

Snažíme se také pořádat besedy „pod střechou“, jako byla 

třeba ta s „Vidlákem“ – Danem Sterzikem. V nejbližší 

době, konkrétně 18. listopadu od 14 hodin, chceme 

uspořádat besedu s osobností méně známou, ale s 

tématem vztaženým k válce, míru a živým i zklamaným 

nadějím. Přednášet bude Jaroslav Kovanda, zlínský malíř, 

sochař, spisovatel a básník o Přemyslu Pitterovi. Člověku, 

který pomáhal za války českým i židovským dětem a po 

válce i německým dětem. Následná diskuze už se může 

vést na aktuální témata. Doufáme, že besedu budeme moci 

opět uspořádat v našem sále na Křenové a jste srdečně 

zváni! 

A SAMOZŘEJMĚ – KTERÝKOLIV PÁTEK 

PŘIJĎTE POMOCI SVÍTIT! 

     Václav FIŠER 

 

 

 

 

 

Listopadové kalendárium 
 

2. 11.            – Památka zesnulých 

4. 11. 1932   – Rosicko oslavanská stávka horníků proti snižování mezd, ukončena 22. 2. 1933 

6. 11. 1836   – zemřel český básník Karel Hynek MÁCHA (*16. 11. 1810)  

7. 11. 1917   – začala dobitím Zimního paláce v Petrohradě Velká říjnová socialistická revoluce 

7. 11. 1811   – se narodil český básník a vědec Karel Jaromír ERBEN (+ 21. 11. 1870) 

8. 11. 1620   – bitva na Bílé hoře skončila porážkou českých stavů 

8. 11. 1917  - přijaty dekrety o míru, o půdě, vznik sovětské vlády v čele  s V. I. Leninem (26. 10.) 

9. - 11. 11. 1970 – ustavující celostátní konference Socialistického svazu mládeže 

9 . 11. 1989  – padla berlínská zeď 
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10. 11.          - Mezinárodní den mládeže 

10. 11. 1944 – zahynul ve SPN komunistický poslanec Jan ŠVERMA (* 23. 3. 1921) 

11. 11. 1648 – skončila třicetiletá válka v Evropě 

11. 11.           - Den válečných veteránů 

12. 11. 1951 – zemřel Konstantin BIEBL, český básník proletářské poezie (* 26. 2. 1898) 

13. 11. 1957 – zemřel Antonín Zápotocký 

13. 11. 1847 – narodil se Leopold Kocman, první překladatel Manifestu KS do češtiny 

14. 11. 1918 – byl T. G. MASARYK zvolen prezidentem ČSR až do abdikace 14. 12. 1935 

14. - 19. 11. 1957 – porada komunistických a dělnických stran v Moskvě 

15. 11. 1949 – pohřeb Jana Opletala 

15. 11. 1945 – vojska Rudé armády opustila Prahu 

16. 11. 1943 – zahynul Hrdina Sovětského svazu kpt. Ján NÁLEPKA (* 20. 9. 1912) 

16. 11. 1971 – zemřel Josef KAINAR, český básník a dramatik (*29. 6. 1917) 

17. 11. 1939 – Mezinárodní den studenstva (zavření českých vysokých škol v r. 1939) 

17. 11. 1989 – politický a majetkový převrat; návrat kapitalismu 

17. 11.          - De boje za svobodu a demokracii – státní svátek 

18. 11. 1852 – se narodil malíř Mikoláš ALEŠ (+ 10. 7. 1913) 

18. 11. 1951 – vznikl Svaz protifašistických bojovníků 

18. 11. 1991 – zemřel Gustáv HUSÁK (*10. 1. 1913) 

19. 11. 1957 – Antonín NOVOTNÝ zvolen prezidentem ČSR (19. 11. 1957 – 22. 3. 1968) 

20. 11. 1945 – v Berlíně schválená směrnice pro odsun Němců 

21. 11. 2000 – zemřel olympijský vítěz Emil ZÁTOPEK (* 19. 9. 1922) 

22. 11. 1898 – se narodil Rodion Jakovlevič MALINOVSKIJ, maršál SSSR, sovětský vojenský činitel, v čele  

                          2. ukrajinského frontu osvobozoval Československo (+ 31. 3. 1967) 

23. 11. 1896 – se narodil prezident ČSR Klement GOTTWALD (+ 14. 3. 1953) 

25. - 26. 11. 1917 – kyjevská konference Českoslovanské soc. dem. Se přihlásila k VŘSR 

25. 11. 1895 – se narodil armádní generál a prezident ČSSR Ludvík Svoboda (+ 20. 9. 1979) 

26. 11. 1926 – zemřela Eliška KRÁSNOHORSKÁ, česká spisovatelka a libretistka (* 18. 11. 1847) 

28. 11. 1695 – popraven Jan Sladký KOZINA (* 10. 9. 1652) 

28. 11. 1820 – narodil se Bedřich Engels (+ 5. 8. 1885) 

28. 11. 1905 – generální stávka – boj za všeobecné volební právo 

28. 11. 1990 – KSČM byla oficiálně zaregistrována Ministerstvem vnitra ČR 

29. 11. 1378 – zemřel římský císař a český král KAREL IV. (* 26. 8. 1316) 
 

 

 

Karel SÝS 
 

HOLUBI NA HLAVNÍM NÁDRAŽÍ 

Ještě včera patřili jim výšky 

dnes tu leží s odkrytými bříšky 
 

Ještě včera i nám patřil světelných 

a dnes nemáme kam uletět 

 

STANIOLOVÁ KLEC 

Jste jen papoušci 

krmení zobem televizních zpráv 

a když zazlobíte 

dají vám ohlodat pěnovou kost 

z dutého mozku Johna Travolty 

a Hamleta pomletého do bublin 

 

 

 

 

 

DRAHÉMU PAPALÁŠOVI 

Vím proč už nejsi náš. 

Nejenže nás rozděluje víra, 

nejen že i vlastní jazyk zaprodáš, 

nejen že ti divně páchne díra … 

 

Nejen, že máš mravy kojota 

a vzdor spreji že jsi cítit dravcem, 

nejen že tě obklopuje holota … 

Jíti za tebou je jíti za Moravcem! 
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Art protis – brněnský unikát 

 

 V pátek 20. října se  ve Společenském centru na 

Okružní 21 konala  přednáška Hany Langové o 

výtvarné technice Art protis. Přítomno bylo také několik 

pamětníků brněnského art protisového atelieru. Speciálně 

pro tuto příležitost byly přivezeny všechny art protisové 

tapiserie vzniklé v 90. letech minulého století pro 

Magistrát města Brna (z nichž největší má na délku 6 

metrů). Několik vlastníků přineslo i soukromé art 

protisové tapiserie.  
Myšlenka přednášky vznikla spontánně v červnu na 

vernisáži výstavy art protisových děl Hany Langové 

Vepřekové a Marie Mertové. Ze strany návštěvníků 

vernisáže bylo tolik dotazů, že vznikla potřeba Art protisu 

se dále věnovat. 

  Co tedy je Art protis? Tato výtvarná technika 

spojující dávnou tradici malby a gobelínu se zrodila  

ve „zlatých 60. letech“ v Brně. Technologie, kde je zásadní 

kvalita a druh ovčí vlny a speciální způsob jejího barvení, 

byla vyvinuta v roce 1964 brněnským Výzkumným 

ústavem vlnařským. Atelier, ve kterém výtvarníci působili 

a kde art protisové tapiserie vznikaly, byl od počátku až do 

roku 1992 ve Vlněně na ulici Tkalcovská v Zábrdovicích. 

V roce 1967 byla výtvarná technika art protis registrovaná 

jako československý patent. Tapiserie byly vystavované a 

prodávané v celém světě. Art protis byl oceněnýzlatými 

medailemi na světových výstavách EXPO ´67 v Montrealu 

a EXPO ´70 v Ósace (autorkou tapiserie pro 

československý pavilon v Ósace byla právě Hana 

Langová). Zlatou medaili získala technika art protis také 
na mezinárodní výstavě interiérových doplňků v italské 

Monze roku 1974. 

 Na přednášce se mluvilo o způsobu vytváření 

tapiserií, historii art protisového atelieru v Zábrdovicích, o 

důvodech zániku tohoto atelieru, který po jeho 

transformaci v roce 1992 fungoval až do roku 2013. 

Přítomní se také dověděli mnoho zajímavých informací o 

unikátním upraveném tkacím stroji maliwatt, na kterém  

tyto pozoruhodné tapiserie vznikaly. Unikátní a stále 

funkční stroj je v současné době umístěný na textilní 

průmyslovce na Francouzské ulici.  

              Tibor DÁVID,  foto autor 

 

Víte, to byla válka 
 

 V pondělí 9.října 2023 byla v zasedacím sále 

zastupitelstva za přítomnosti náměstka hejtmana 

Jihomoravského kraje Mgr. Františka Lukla slavnostně 

představena nová kniha badatele, spisovatele a publicisty 

JUDr. Jana Kuxe, nositele ceny JmK a Českého patriota za 

rok 2009 "Víte, to byla válka". Kniha se symbolicky 

Křtila nikoli sklenicí sektu, nýbrž prstí od Zborova. Už 

léta pracuje jako terénní pracovník Československé obce 

legionářské a při svých pravidelných návštěvách sesbíral 

vzpomínky více než dvou desítek "obyčejných" válečných 

veteránů 2.světové války z jižní Moravy. Své příběhy 

vyprávějí na 300 bohatě ilustrovaných stranách knížky, 

která patrně bude mít pokračovaní. Jen oni tady nebudou. 

O to cennější jsou jejich mnohdy dosud nepublikované 

vzpomínky. Význam akce zvýrazňovala i legionářská 

symbolika - vlajka, písně Hoši od Zborova a Plují mraky, 

legionářské i vojenské stejnokroje řady členů jednoty 

ČSOL Brno 2. Jan Kux je jejím předsedou. Při této 

příležitosti byl medailí Otakara Bystřiny dekorován 

moravský patriot, spisovatel PhDr. Jiří Jílek za svou 

celoživotní literární práci propagující Moravu, její folklór, 

jazyk a zvyky. Čestnou medailí ČsOL byli dekorováni Mgr. 

František Lukl, Ing. Milan  

Fryčka, MVDr. Zdeněk Walter a František Kopecký, kteří 

sponzorskými dary výrazně přispěli k vydání zmíněné 

publikace. Ke slavnostnímu rázu přispěla i živá hudební 

produkce Poutníků Františka Linhárka a Jiřího Látala. 

Slavnostním aktem excelentně provedl legionář, člen 

Jednoty Brno 2 pplk .Ing. Ivan Němec.     did, foto autor                                                                                                                                                                                              

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

19 

NAŠI LISTOPADOVÍ JUBILANTI 

  V měsíci listopadu slaví svá životní jubilea členky a členové naší městské organizace: 

Jaroslav ČECH,Karla MOUCHOVÁ, Iva KRIŠOVÁ, Františka STŘÍŽOVÁ, Anna 

ŠTOFANOVÁ, Tibor DÁVID, Zdeňka HORŇÁKOVÁ, Marta PAWLASOVÁ, Jitka 

VESELÁ. 

 

 Všem jubilantům blahopřejeme, děkujeme za dlouholetou práci pro stranu a 

sociálně spravedlivější společnost a do dalších let přejeme pevné zdraví a hodně klidu, 

pohody, spokojenosti a hlavně lepší časy! ZO KSČM, MěV KSČM, LKŽ DOBROMYSL 

a redakce ECHO.            did 

 

V Líšni vystavuje Hana Sosíková 

   Umělecká díla této všestranně nadané 

výtvarnice jsou, žel jen v pracovní dny zdarma k 

vidění celý listopad v malé galerii LíPa líšeňské 

radnice.  Její tvůrčí rozsah je opravdu velmi široký - 

vytváří užitou i volnou keramiku, šperky, obrazy, 

digitální grafiku. Historik a výtvarný teoretik prof.  

Miroslav Kšica jí kdysi přirovnal  k  florentskému 

renesančnímu umělci Luka della Robiovi. Spojuje ji s 

ním tvorba reliéfů na pomezí sochou a obrazem a 

záliba v modré glazuře. Pozoruhodné jsou její 

plastiky často až v životní velikosti a akty výjimečné 

krásy.  Kdysi učila výtvarnou výchovu a vedla, nevím 

jak nyní, ale tehdy skvělou galerii na ZŠ Horníkova.  

Mimochodem její realizace jsou i tam – na exteriéru a 

interiéru atria školy. Výtvarná díla Hany Sosíkové 

najdete v řadě galerií a soukromých i veřejných 

sbírkách u nás i v zahraničí. Absolvovala řadu 

individuálních i kolektivních výstav a doufejme, že 

tato nebude poslední. Máte-li cestu kolem, zajděte a 

pokochejte se. Nebudete litovat.                             did 

 

 

Připomenuli si klasika evropského romantismu 
 

Večer ruské poezie s netradičním povídáním u samovaru o básníku Michailu Jurjeviči Lermontovovi 

(1814 - 1841) uspořádal v Brně Ruský kulturně osvětový spolek na Moravě. Zapojili se do něj kromě 

rodilých Rusů žijících na Moravě i členové nebo příznivci spolku - Češi, Slováci, Ukrajinci či Bulhaři. 

Při příležitosti básníkových 209. narozenin (15. října) zaslali účastníkům večera zdravici studenti 

ruštiny Gymnázia ve Velkých Pavlovicích.                                                                                                          

 

Lermontov je klasik evropského romantismu, básník, 

prozaik i dramatik; autor rozervanecké lyriky a 

filozofický poém (Démon). Také tvůrce 

společenského dramatu (Maškaráda) a prvního 

ruského psychologického románu (Hrdina naší doby). 

Za báseň "Na smrt básníka," věnované Puškinově 

památce, a za svobodomyslné názory byl stíhán a 

potrestán dvouletou službou na Kavkaze. Ve svých 26 

letech byl ve vyprovokovaném souboji zabit. 

Otcovská linie básníka Lermontova pochází z rodiny 

Yuri (George) Learmonth, což byl skotský důstojník v 

polsko-litevských službách, který se v půli 17. století 

usadil v Rusku. Dle rodinné legendy se jeho rod váže 

na slavného skotského básníka 13. století Thomase 

Rhymera (je známý též jako Thomas Learmonth). 



 

20 

Muži v Lermontovově rodině obvykle dělali 

vojenskou kariéru.  

S životním příběhem seznámily účastníky večera v 

Brně Ludmila Kalvodová a pražská nezávislá 

výzkumnice, socioložka i básnířka Tatjana 

Kosjajeva. Uvedla, že Lermontovův zájem o ruský 

středověk vedl k tvorbě historických básní a jeho 

láska k ruskému venkovu se projevila v barvitých 

obrazech a postavách. Lermontova poezie se 

vyznačuje romantickou intenzitou a jeho lyriku velmi 

obdivoval Anton Čechov, který řekl: "Neznám lepší 

jazyk, než Lermontov." Večer provázely písně a 

romance inspirované jeho tvorbou i diskuse účastníků.

       

                    (vž) foto autor 

 

 

 

 

 
 

 

Přijďme všichni na demonstraci 17. 

listopadu. Navažme tak na naši předchozí 

účast, pro inspiraci viz fotografie Tibora 

Dávida  
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